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سند برنامه هفتم توسعه روز گذشته پس از حدود یک ماه از رونمایی 

در  مختلف  کمیسیون های  نمایندگان  تا  رسید  مجلس  به  بالاخره  آن 

کمیسیون تلفیق، کار بررسی آن را آغاز کنند. برنامه ای که مسیر حرکت 

کشور و اولویت های تخصیص بودجه و تصمیم گیری 5 سال آینده کشور 

را مشخص می کند. از زمان انتشار پیش نویس سند تاکنون دیدگاه های 

مختلفی درباره آن مطرح شده است. سید جلال موسوی، معاون نظارت 

و راهبری ستاد تعلیم و تربیت شورای عالی انقلاب فرهنگی در گفت وگو 

با »فرهیختگان« ارزیابی خود از میزان اثرگذاری اسناد توسعه در فضای 

فرهنگی  حوزه  است  معتقد  او  است.  کرده  تشریح  را  کشور  آموزشی 

آموزش عالی در سند برنامه هفتم توسعه مورد توجه قرار نگرفته و زیست 

دانشجویی و اهمیت کار روی امید و هویت در فضای دانشگاه ها مغفول 

ادامه  را در  با »فرهیختگان«  او  باقی  مانده است. مشروح گفت وگوی 

می خوانید. 

اسناد توسعه ای 5 ساله، ریل گذاری کشور در حوزه های مختلف را از 

اواخر دهه 60 تا امروز مشخص کرده است، نتایج این تصویب و اجرای 

این اسناد در حوزه آموزش عالی را چطور ارزیابی می کنید؟

رویکردهای  عموما  و  ندارند  علمی  و  آموزشی  رویکرد  توسعه،  اسناد  عموما 

اقتصادی داشتند. یعنی سابقه اسناد را که نگاه می کنیم، متوجه می شویم 

دغدغه اصلی آنها حوزه علم و فرهنگ و آموزش نیست. به همین خاطر نقد 

اساسی ای که متخصصان آموزش عالی یا علوم تربیتی مطرح می کنند، این 

است که چرا نقش اسناد در حوزه فرهنگ، آموزش و عدالت کمرنگ هستند. 

اما درباره عملکرد این اسناد در حوزه ریل گذاری آموزش عالی باید جواب را کلی 

گفت و متاسفانه بخش های زیادی از اسناد توسعه ما کمی نیستند؛ خصوصا 

بخش هایی که به حوزه آموزش بازمی گردد. این موضوع یکی از مشکلات و 

چالش هایی است که ما داریم و همین مساله باعث می شود که عملکرد اسناد 

در حوزه آموزش سنجیده نشود. البته مشکل کلان تری هم داریم که عموما 

تحقق برنامه ها و اسناد توسعه در حالت خوشبینانه 20 الی 30 درصد بوده 

و حتی تا 10 درصد و زیر 10 درصد نیز نشان داده شده است. یعنی عملا 

نشده  محقق  وعده ها  و  ماده ها  و  فصل ها  از  بسیاری  در  توسعه  برنامه های 

است. آموزش عالی نیز از این موضوع مستثنی نیست و از آن جایی که بخش 

آموزش عالی مانند حوزه های اقتصادی دقیق و کمی نیست طبیعتا عملکرد 

ضعیف تری داشته است و می توان گفت که تاثیری که باید داشته باشد را در 

حوزه آموزش عالی نداشته است. 

 برخی معتقدند در آموزش عالی نیازی به عدالت آموزشی نداریم
یکی از نقدهایی که سال هاست در مورد وضعیت آموزش عالی مطرح 

مانند  مصادیقی  مهم  این  برای  فعالان  و  است  عدالت  بحث  می شود، 

نحوه ورود داوطلبان به دانشگاه ها، سهم بالای مدارس غیرانتفاعی و... 

مطرح می کنند، سهم اسناد توسعه ای و عملکرد دستگاه های مربوطه را 

چطور ارزیابی می کنید؟

درخصوص عدالت آموزشی وضعیت ما تعریف چندانی در آموزش و پرورش و 

آموزش عالی ندارد. بسیاری اعتقاد دارند در آموزش عالی ما نیازی به تاکید 

روی عدالت آموزشی نداریم که به شخصه با آن مخالفم. کسانی که این رویکرد 

را دارند شاید برداشت شان از عدالت آموزشی، برابری آموزشی است که باید 

در آموزش عمومی روی آن تاکید کرد، اما بحث عدالت آموزشی چندوجهی 

است و با برابری آموزشی اختلاف دارد، در حالی که باید در تمام ارگان های 

آموزش عمومی و خصوصی روی آن تاکید کنیم. این کمرنگ دیدن عدالت در 

حوزه آموزش عالی جای نگرانی دارد و متاسفانه بررسی میدانی نشان می دهد 

وضعیت عدالت آموزشی مناسب نیست و مبتنی بر اهدافی که نظام آموزش 

عالی ما داشته، حرکت نکرده ایم و از آن فاصله داریم. همچنین سهم دهک های 

اقتصادی و قبولی آنها در دانشگاه ها و امکانات دانشگاه های مختلف بر این 

موضوع صحه می گذارد. متاسفانه در برنامه هفتم نیز به حوزه عدالت آموزشی 

پرداخته نشده است، درحالی که شایسته است به این موضوع بیش از پیش 

پرداخته شود. اگر ما دو محور اساسی در حوزه آموزش عالی را عدالت و کیفیت 

توسعه  هفتم  برنامه  در  موضوع  دو  این  برای  که  بگویم  باید  بگیریم  نظر  در 

ریل گذاری صورت نگرفته است. متاسفانه دانشگاه های ما مبتنی بر بودجه 

دولتی هستند و درآمد های اختصاصی دانشگاه ها هم مبتنی بر شهریه است، 

اما دانشگاه های جهان بخشی از درآمدها را مبتنی بر گرنت های پژوهشی و 

درآمدهایی که در حوزه پژوهش و فناوری تعریف می شود، تامین می کنند. البته 

آنها منابع درآمدی دیگری در حوزه وقف دارند. نکته مهم اینکه متکی شدن 

درآمدهای دانشگاه به شهریه باعث می شود که به عدالت آموزشی نیز خدشه 

وارد شود. اگر قرار است که ما به عدالت آموزشی نزدیک شویم، درآمدهای 

دانشگاه ها را باید از صرف شهریه خارج کرد و مبتنی بر خروجی دانشگاه ها و 

پژوهش های دانشگاه ها تغییر دهیم تا کیفیت و عدالت آموزشی تحقق یابد. 

 درآمدهای دانشگاه باید به سمت گرنت پژوهشی سوق داده شود
یکی از نکات قابل توجه در سند برنامه هفتم، تعیین سقف دانشجویانی 

است که هزینه تحصیل آنها رایگان خواهد بود، در حالی که دانشگاه های 

دولتی به بودجه دولت وابسته هستند اما درمقابل قرار نیست هزینه 

تحصیل همه دانشجویان را تامین کنند، این مساله در سال های آینده 

چه تاثیری خواهد گذاشت؟

متاسفانه دانشگاه های ما به شدت متکی به بودجه دولتی هستند و مهم ترین 

بودجه غیردولتی یا به عبارتی درآمدهای دانشگاه ها غیر از منابع بودجه ای، 

از  مهمی  بخش  دانشگاه ها  جهان  در  در صورتی که  است.  متکی  شهریه  به 

درآمدهایشان را مبتنی بر گرنت های پژوهشی، درآمدهایی که در حوزه پژوهش 

و فناوری به دست می آورند، تامین می کنند. البته درآمدهای دیگری هم در 

اما می خواهم بگویم  این حوزه ها نیست،  حوزه وقف و... دارند و بحث مان 

که متکی شدن درآمدهای دانشگاه به شهریه باعث می شود که این عدالت 

آموزشی هم دچار خدشه شود. برداشت این است که اگر بناست به عدالت 

آموزشی نزدیک شویم، باید درآمدهای دانشگاه ها را از حالت صرف شهریه 

خارج کرده و مبتنی بر خروجی دانشگاه ها، پژوهش های دانشگاهی را تغییر 

دهیم تا بتوانیم کیفیت آموزشی و عدالت آموزشی را محقق کنیم. 

 عملکرد جزیره ای تبعات مختلفی برای آموزش کشور دارد 
یکی از موضوعات چالش برانگیز که طی سال های اخیر هم نمود عینی 

آن را در بحث تغییر سازوکار کنکور دیدیم، تعدد دستگاه های تصمیم گیر 

در حوزه آموزش عالی است، این مساله در تدوین اسناد بالادستی چه 

تاثیری داشته است؟

متاسفانه ما در کشور هم تعدد دستگاه های سیاستگذار و هم تعدد دستگاه های 

اجرایی داریم. درحالی که در جهان عموما آموزش یکپارچه است یعنی برخی از 

کشورها، وزارت آموزش و جوانان دارند یا در برخی دیگر وزارت آموزش و اشتغال 

داریم. نگاه کنید نه تنها کل آموزش یکپارچه است و آموزش های عمومی، آزاد و 

عالی از سوی یک وزارتخانه دنبال می شود حتی دیگر بخش های مرتبط با این 

حوزه، مانند اشتغال هم از سوی همین وزارتخانه دنبال می شود. در حالی که 

ما در این زمینه به شدت جزیره ای عمل می کنیم. جزیره ای عمل کردن تبعات 

حرفه،  وضعیت  مثال  به عنوان  دارد.  کشور  آموزش  نظام  برای  هم  مختلفی 

اشتغال و مهارت در کشور ما مناسب نیست، به خصوص در تسهیلات آکادمیک 

دانشگاهی این بیکاری بیشتر هم است. وقتی به آموزش عالی می گوییم چرا 

این همه فارغ التحصیل بیکار داریم و رشته ها مبتنی بر نیاز کشور نیست چه 

از حیث تعداد و نوع رشته ها و چه از بعد محتوا و سرفصل های درسی، آموزش 

عالی برای فرافکنی عنوان می کند که این مشکل از آموزش وپرورش است؛ 

چراکه این وزارتخانه هدایت تحصیلی درستی انجام نمی دهد و همین مساله 

باعث می شود که افراد به رشته های خاصی ورود کنند. به عنوان مثال اکثر 

دانش آموزان به رشته تجربی می آیند و رشته فنی و حرفه ای، کاردانش و علوم 

پایه کمتر مورد استقبال می گیرد و این هدایت تحصیلی باید به درستی انجام 

شود تا ما بتوانیم داوطلبان و دانشجویان را در رشته های مختلف مدیریت کنیم. 

در مقابل هم وقتی از آموزش و پرورش خرده گرفته و می گوییم هدایت تحصیلی 

را به درستی انجام دهید تا شاهد تراکم جمعیت در برخی رشته ها نباشد که به 

تبع آن شاهد بیکاری در آنها باشیم، این وزارتخانه می گوید که مشکل از آموزش 

عالی است؛ چراکه براساس آمایش جلو نمی رود و ما هم نمی توانیم دانش آموز 

را به زور به یک رشته خاصی هدایت کنم؛ چراکه دانش آموز هم بازار کار و نیاز 

کشور را نگاه کرده و براساس آن اقدام به انتخاب رشته می کند. 

البته بنده تنها یک مثال زدم، در حالی که مثال های متنوعی وجود دارد و 

می توان آن را مطرح کرد و دلیلش هم این است که دستگاه های متعددی 

مجری حوزه آموزش هستند. یعنی وزارتین علوم و بهداشت را داریم، وزارت 

کار که آموزش های تخصصی و غیرآکادمیک را انجام می دهد هم وجود دارد 

و همین جزیره ای عمل کردن باعث شده که هم دستگاه ها پاسخگو نبوده و 

هم مشکلات متعددی برای نظام آموزش عالی و مردم ما ایجاد شود. در حوزه 

سیاستگذاری هم همین مساله صدق می کند و باز شاهد تعدد نهادهای این 

بخش هستیم که ازجمله آن می توان شورای عالی انقلاب فرهنگی، وزارتین، 

مجلس، شورای عالی عتف را نام برد و این مهم باعث می شود تا شاهد عدم 

هماهنگی بین این نهادهای سیاستگذار باشیم. 

با توجه به شرایط امروز کشور در حوزه آموزش عالی، بهترین راهکار برای 

برون رفت از آن را چه می دانید؟

قطعا ما الان نمی توانیم چند وزارتخانه را با یکدیگر ادغام کنیم، اما حداقل 

می توان در حوزه سیاستگذاری و راهبری و نظارت به شکل واحد عمل کنیم 

و این مهم باعث می شود تا بخشی از مشکلات آموزش عالی با این راهکار 

برطرف شود. 

 مباحث فرهنگی آموزش عالی در برنامه هفتم مغفول مانده است
یکی از بخش های مغفول مانده در سند برنامه هفتم، توجه به زیست 

دانشجو و مباحث فرهنگی مرتبط با این قشر است، دلیل کم توجهی به 

این مهم چیست و تا چه میزان می تواند آسیب زا باشد؟

متاسفانه کسانی که برنامه های توسعه ای را می نویسند، عموما از تیم فرهنگی 

نبوده یا تیم فرهنگی در اقلیت قرار دارد و از ابتدا هم همین طور بوده است. 

اقتصادی  و  را عموما متخصصان حوزه مدیریت  توسعه ای  برنامه های  یعنی 

نگارش می کردند و متخصصان حوزه تربیت و فرهنگ چندان در آن دخیل 

نبوده اند. همچنین به صورت کلی هم رویکردها، رویکردهای اقتصادی بوده 

و رویکرد فرهنگی و آموزشی کمرنگ است به همین دلیل در حوزه آموزشی 

وقتی  آنجا  در  باز  یعنی  است.  کمرنگ تر  فرهنگی  رویکرد  که  می بینیم  هم 

بحث رشته ها، ظرفیت ها، دانشجویان خارجی و از این دست مطرح می شود 

حوزه هایی مانند زیست دانشجویی، امید و هویت هم در حوزه دانشجویی و هم 

دانش آموزی به شدت کمرنگ دیده می شود. در حالی که این مباحث فرهنگی 

زیربنایی تر است و اگر بتوانیم دانشجویی تربیت کنیم که به کشور عرق داشته 

و میهن دوستی در آن موج بزند و امید به آینده کشور داشته باشد، قطعا نیروی 

کار بهتری تحویل جامعه و بازار می دهیم. 

 فقدان آینده نگری به حوزه فناوری در برنامه هفتم
با توجه به رشد فناوری های دنیا، سهم این حوزه را در برنامه هفتم چقدر 

می دانید و تا چه میزان به این مقوله توجه شده است؟

کشور پیشرفت های خوبی در این چند سال اخیر داشته اما رشد فناوری به شدت 

شتاب بیشتری از رشدی که ما در کشور داریم، داشته و عملا چند پله عقب تر 

هستیم و متاسفانه این مهم در برنامه ها هم خودش را نشان می دهد. برنامه 

هفتم یک برنامه 5 ساله است که باید افق 5 ساله را در آن دید، اما در فناوری 

تمام نظام  به طوری که  اتفاقات عجیبی می افتد  می بینیم که هر سال، یک 

فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و حتی سیاسی را دگرگون می کند. عدم توجه به 

آینده نگری باعث می شود که ما این افق را نبینیم. به خصوص در حوزه فناوری 

که رشد آن نسبت به دیگر حوزه ها عجیب تر هم است، بیشتر نمایان می شود. 

 نیازمند سامانه سنجش عملکرد برنامه هفتم هستیم
به درستی  ارزیابی  شاخص های  ششم  توسعه  سند  در  اینکه  علی رغم 

شاخص های  هفتم  توسعه  سند  پیش نویس  در  اما  بود  شده  مشخص 

اجرایی  بخش  در  مورد  این  شما  نظر  از  آیا  نیست.  مشخص  ارزیابی 

آسیب زننده است؟

در حوزه شاخص ها هم واقعیت این است که ما در همه برنامه ها، نسبت به 

شاخص ها مشکل داریم. به طور مثال در سند 2030 که امروز در حال تدوین 

2050 آن هستند، می بینیم که حتی شاخص های کوچک ترین بخش ها هم 

مشخص شده و در سامانه ای هم آن را اعلام کرده بودند، اما ما در هیچ کدام از 

برنامه هایمان این مساله را نداریم. یعنی در برنامه هفتم اگر سامانه ای داشته 

باشیم که در آن مشخص باشد که در هر کدام از بخش ها با چه شاخصی در 

افق 5  سال بعد باید دیده شود، می تواند بسیار کمک کننده باشد. یعنی هم 

مطالبه گری را از حوزه سازمانی و اداری به حالت رسانه ای و مردمی می رساند 

و این توفیق بزرگی است، اما متاسفانه با این رویکرد که عموما مسئولان دوست 

دارند که از پاسخگویی و زیر ذره بین قرار گرفتن دور باشند، همتی برای اینکه 

چنین سامانه ای با شاخص های دقیق داشته باشیم تا امروز تحقق پیدا نکرده 

و این می تواند آسیب های متفاوتی را ایجاد کند که یکی از آنها این است که 

همیشه از برنامه عقب هستیم و به گفته کارشناسان تحقق برنامه ها 10 یا 20 

درصد است. 

تاریخ انتشار آگهی : 1402/03/29
جلســـه مجمـــع عمومـــی عـــادی به طـــور فوق العـــاده نوبـــت دوم 
ـــد  ـــلامی واح ـــگاه آزاد اس ـــان دانش ـــرف کارکن ـــی مص ـــرکت تعاون ش
علوم وتحقیقـــات راس ســـاعت 14/00  روز سه شـــنبه مـــورخ 
1402/04/13 در محـــل ســـالن آمفی تئاتـــر علامـــه طباطبایـــی 
بـــه آدرس انتهـــای بزرگـــراه شـــهید ســـتاری شـــمالی، دانشـــگاه آزاد 
ـــری زاده  ـــهید فخ ـــاختمان ش ـــات س ـــد علوم وتحقیق ـــلامی واح اس
ـــا در  ـــود ب ـــوت می ش ـــا دع ـــه اعض ـــذا از کلی ـــردد. ل ـــکیل می گ تش
ـــور  ـــل مذک ـــرر در مح ـــاعت مق ـــی راس س ـــتن کارت مل ـــت داش دس
ـــی  ـــا معرف ـــود را کتب ـــده خ ـــل/ نماین ـــا وکی ـــانیده ی ـــم رس ـــور به حض

ـــد. نماین
ــی  ــع عموم ــکیل مجام ــوه تش ــه نح ــاده 19 آیین نام ــب م ــه موج ب
ــخص  ــر ش ــه رای و ه ــر س ــو حداکث ــر عض ــی ه ــداد آرای وکالت تع
ــا  ــک از اعض ــر ی ــه ه ــود. درصورتی ک ــد ب ــک رای خواه ــو ی غیرعض
نتواننــد در مجمــع عمومــی فــوق حضــور یابنــد می توانند اســتفاده 
از حــق رای خــود را بــرای حضــور و اعمــال رای در مجمــع عمومی به 
یــک نماینــده تام الاختیــار واگــذار نماینــد. لازم بــه ذکــر اســت تایید 
نماینــده تام الاختیــار بــا بــازرس و احــدی از اعضــای هیات مدیــره 

ــی  ــای نمایندگ ــی اعط ــو متقاض ــور عض ــن منظ ــود. بدی ــد ب خواه
بایــد حداکثــر تــا یــک روز قبــل از مجمــع بــه همــراه نماینــده خــود 
و بــا در دســت داشــتن مــدرک مویــد عضویــت در تعاونــی و کارت 
شناســایی معتبــر در محــل دفتــر شــرکت تعاونــی حاضــر شــود تــا 
پــس از احــراز هویــت )عضویــت متقاضــی و اهلیــت نماینــده( برگــه 
نمایندگــی مربــوط توســط مقــام مذکــور تایید گردد. ضمنــا یادآوری 
ــمیت  ــا رس ــدادی از اعض ــر تع ــور ه ــا حض ــع ب ــن مجم ــود ای می ش
می یابــد و تصمیماتــی کــه در آن اتخــاذ می گــردد بــرای کلیــه 

اعضــا نافــذ و معتبــر خواهــد بــود.
دستور جلسه:

1- استماع گزارش هیات مدیره 
2- رســیدگی و اتخــاذ تصمیــم صورت هــای مالــی منتهــی بــه ســال 

1400 و تعییــن بودجــه ســال جــاری
3- ارائــه گــزارش تغییــرات اعضــاء و  افزایــش ســرمایه شــرکت تعاونی 

و ارائــه برگه ســهام
4- انتخاب اعضاء اصلی و علی البدل هیات مدیره 

هیات مدیره شرکت تعاونی مصرف کارکنان
دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم وتحقیقات

آگهی دعوت به جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده نوبت دوم
شرکت تعاونی مصرف کارکنان دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم وتحقیقات تهران شماره ثبت 440039

مناقصه عمومی یک مرحله ای به شماره  402-54
اداره كل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان هرمزگان

با سرزنش اجتماعی تخلفات رانندگی، از قانون شکنی و تکرار تخلف جلوگیری کنیم.

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان هرمزگان

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را با مشخصات و شرایط کلی ذیل از طریق برگزاری مناقصه 

به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

الف( شرح مختصر کارها:

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع كار )ریال(مدت پیمان )ماه(شهرستانمبلغ برآورد)ریال(موضوع پروژه

احداث راه روستایی نارمند 
63،501،645،609حاجی آباد70،032،912،161شهرستان حاجی آباد

ب( محل تامین اعتبار: از محل اعتبارات استانی 

ج( شـــرایط متقاضی:  1 – داشـــتن شخصیت حقوقی  2-  داشـــتن توانایی ارائه ضمانتنامه بانکی شرکت در فرآیند ارجاع كار و ضمانتنامه انجام تعهدات 

3– دارا بودن حداقل رتبه 5 رشته راه و ترابری. لذا متقاضیانی که دارای شرایط مذکور در بند »ج« فوق بوده و آمادگی اجرای پروژه را دارند می توانند جهت 

اخذ اسناد مناقصه از ساعت 14:30 مورخ 1402/03/29 لغایت ساعت .13:00 مورخ 1402/04/06  به پایگاه اینترنتی سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند، آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه، ساعت 13:00 مورخ  1402/04/17 و بازگشایی پاکات ساعت 

08:00 مورخ 1402/04/18 خواهد بود. جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی www.iets.mporg.ir مراجعه نمایید. 

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای   

شماره شناسه 1512735

نوبت دوم

زهرا رمضانی – فاطمه طاری بخش 
گروه دانشگاه 


